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پنهانکاری در اعلام آمارهای منفی
تعادل

 این روزنامه حامی دولت از تعلل و کوتاهی دولت در اعلام آمارهای منفی 
اقتصادی خبر دادو نوشــت: بازارها ویترین اقتصاد هستند، اگر اقتصاد رشد 
کند بازارها هم رونق مي گيرند و اگر بازارها کساد باشند مي توان پي برد که 

اقتصاد هم حال خوشي ندارد...
فصل آخر 93 اما نشــان از آن داشت که اقتصاد چندان هم آماده رشد 
پایدار نيســت. با اینكه پس از گذشت 6 ماه از سال94 هنوز رشد اقتصادي 
ســال94 از سوي مسئولان اعلام نشده است اما بعيد است که روند اقتصاد 
در فصل بهار با زمســتان ســال گذشته تفاوت خاصي داشته باشد. حالا که 
نهادهاي اقتصادي علاقه اي به نشــان دادن یك آدرس مشخص از وضعيت 
اقتصــاد در نيمه اول 94 ندارند، گروه هاي تخصصــي روزنامه »تعادل« در 

بخش هاي مختلف وضعيت بازارها را ردیابي کرده اند.
یك نتيجه کلي این اســت که اقتصاد نه در بهار و نه در تابســتان حال 
و روز خوبي ندارد و شــاید تعلل مقام هــاي اقتصادي دولت از اعلام نكردن 
آمارهاي رســمي نيز همين موضوع باشد. با اینكه بازارها به تنهایي توانایي 
بازتاب همه آنچه در اقتصاد اتفاق مي افتد را به تنهایي ندارند اما روایت آنها 

قابل تامل است...
 مجموع شــواهد و قرائن موجود دلالت بر آن دارد که این کاهش رشد 
اقتصادي نه تنها در 6ماهه اول سال1394 تداوم یافته است بلكه حتي احتمال 
منفي شدن نيز براي آن بالاست. بخش مسكن همچنان در رکود است و با 
توجه به اینكه بانك ها و موسســات مالي داراي دارایي هاي قابل توجهي به 
شكل مسكن و مستغلات هستند و نسبت خانه هاي خالي به کل خانه هاي 
موجود از حد متعارف آن فراتر رفته است انتظاري براي از رکود خارج شدن 
مسكن با وضعيت کنوني وجود ندارد. در نتيجه، فعاليت هاي توليدي پسين 

و پيشين مرتبط با مسكن نيز در رکود باقي مي مانند.
افزایش موجودي انبار بسياري از این نوع صنایع از قبيل سيمان موید این 
موضوع است. طولاني شدن تحریم هاي ظالمانه و مذاکرات مرتبط با پرونده 
هسته اي جو خوش بيني اوليه بعد از شروع مذاکرات را کمرنگ کرده و سبب 
صدمه دیدن برخي از فعاليت هاي اقتصادي شده است و همين موضوع مانعي 

براي رشد فراگير کل فعاليت هاي اقتصادي است.
از طرف دیگر با وضعيت رکودي کنوني و بسيار بالا بودن نرخ سود حقيقي 
بانكي که هزینه تامين مالي سرمایه گذاري را به شدت بالا برده است انتظاري 
براي افزایش سرمایه گذاري در کسب وکار وجود ندارد تا با تحریك تقاضاي 

کل به تقویت رشد اقتصادي کمك کند.
 غفلت از رکود

اعتماد
اعتماد بی توجهی دولت به مقوله مهم رکود را دســتمایه یادداشت خود 
قرار داد: در دوســالي که گذشــت دولت هم و غمش کنترل تورم بود و این 
سياست به گفته تحليلگران سبب شد مسئولان از توجه به توليد و خروج از 
رکود باز بمانند. اما گویا دولتمردان قصد دارند دو سال باقيمانده را به توليد 

هم توجه کنند اما با شرط ادامه توجهات شان به تورم.
اجراي هر چه سریع تر قانون رفع موانع توليد رقابت پذیر مصوب مجلس 
از جمله الزامات دولت براي خروج ســریع از شــرایط فعلي اســت که علي 
طيب نيا، وزیر اقتصادي و دارایي در شــوراي پول و اعتبار بر آن تاکيد کرد. 
او ضمــن تاکيد بر مقيد بــودن دولت به کنترل نرخ تورم، از اتخاذ تدابيري 
براي خروج کشور از رکود، در نيمه دوم امسال خبر داد. به گفته او در حال 
حاضر به دليل شــرایط تحریم و انتظار بازار براي رفع آن در شرایط خاصي 
قرار داریم، اما در آینده نزدیك و پس از رفع تحریم ها، دولت قطعا سياست 

ارز تك نرخي را اجرا خواهد کرد.
 با سیاست های اقتصادی دولت یازدهم

حل معضل بیکاری،64 سال دیگر!
شرق

یك  اقتصاددان اصلاح طلب نكات جالبی درباره بيكاری به شــرق گفته 
است: محمد قلی یوسفی با به چالش کشيدن سياست های اقتصادی دولت، 
چشم اندازی درازمدت را در موضوع بيكاری ترسيم کرده: اینكه سرمایه گذار 
خارجی منجر به ایجاد اشــتغال در کشــور می شود یا خير، بستگی به نوع 
مدیریــت مــا دارد. اگر ســرمایه گذار خارجی را به ســمت صنعت نفت یا 
فعاليت های زودبازده هدایت کنيم قطعا نباید انتظار زیادی برای اشتغال زایی 
داشته باشيم پس بهتر است سرمایه گذار خارجی را برای صنایع کارخانه ای 
به کار بگيریم و شرایطی را مهيا کنيم تا سرمایه گذار خارجی جذب بخش ها 
و صنایع کارخانه ای شود ضمن اینكه باید فضای کسب وکار را مساعد کنيم 

تا توليدات مشترک با آنها داشته باشيم.
هم اکنون ما به شدت به این مسئله نياز داریم که سرمایه گذار خارجی را در 
صنایع توليدی و کشاورزی به کار بگيریم. اگر مسئولان بتوانند سرمایه گذاران 
خارجی را به سوی این بخش ها هدایت کنند، ما از ورود آنها نفع خواهيم برد، در 
غير این صورت از ورود سرمایه گذار خارجی به کشور نفعی عایدمان نمی شود. 
پس در شرایط فعلی آنچه که از اهميت بسياری برخوردار است، سياست ما 

در به کارگيری سرمایه گذار خارجی در بخش های مختلف اقتصادی است.
 ضمن اینكه باید این نكته را نيز مدنظر داشــته باشيم که سرمایه گذار 
خارجی نيروی انسانی داخلی و ایرانی را در کشور به کار بگيرد نه اینكه همچون 
گذشــته پيش برویم که آنها حتی آب معدنی مصرفی و کالاهای ضروری را 
هم از خارج برای خود وارد ایران کنند. اگر سرمایه گذاران خارجی نيروهای 
ایرانی را به کار نگيرند، شك نكنيد که تأثير اشتغال زایی ورود آنها در اقتصاد 
کشــور کم خواهد بود. یكی از وظایف محوله به سرمایه گذاران خارجی باید 

این باشد که به نيروهای بومی آموزش های لازم را ارائه دهند. 
ما نباید انتظار داشــته باشيم که شــرکت های خارجی مشكلات ما را 
بفهمند پس خودمان باید از سرمایه گذاران خارجی بخواهيم که روی ریشه 
مشكلات ما کار کنند و آنها را به بخش های مورد نياز هدایت کنيم بنابراین 
ما نيازمند حضور پزشكان اقتصادی در کشور هستيم. آثار ورود سرمایه گذاران 
خارجی به کشــور را می توان پس از رفع کامل تحریم ها و تعامل سازنده با 
دنيا و مهياکردن زیرســاخت ها مشاهده کرد. هيچ تضمينی وجود ندارد که 
با ورود ســرمایه گذاران خارجی معضل بيكاری حل شــود. از سال ها پيش 
توصيه کردم که برای ایجاد اشــتغال در کشور باید گسترش راه آهن و مترو 

در دستور کار قرار گيرد.
اگر بخواهند براســاس متغير موهوم و نامعلوم رشــد اقتصادی و توليد 
ناخالص داخلی موضوع اشتغال را حل کنند، حداقل 64 سال طول می کشد 
تا بحران بيكاری از بين رود، چون توليد ناخالص داخلی اجزای ناهمگنی دارد. 
هم اکنون هم دولت از این رشــد دم می زند و آن را ادعا می کند، درحالی که 
این رشــد یك غده ســرطانیِ مخرب است. رشــدی که در اثر واسطه گری 
مالی، وارداتی و خدماتی به دســت آید، نه تنها مطلوب نيســت بلكه رشدی 

بد تلقی می شود.
توافق هسته ای هیچ کالایی را ارزان نکرد

 جهان صنعت
 این روزنامه حامی دولت درباره اوضاع معيشــتی مردم نوشــت: بعد از 
توافقــات اوليه ایران و 1+5 تفكرات اغلب مردم و کســبه خرد بازار بر این 
اســاس بود که شــاهد ارزانی و کاهش قيمت ها خواهيم بود اما این اتفاق 
نيفتــاد برای مثال در رابطه با بازار مواد غذایی مردم انتظار کاهش قيمت ها 
را داشتند که در حال حاضر کاهش قيمتی در این زمينه ندیدیم همچنين 
در رابطه با بازار خودرو تصورات زیادی وجود داشت که خودروهای خارجی 
ارزان قيمت جایگزین خودرو های فعلی می شوند و خودروهای توليد شده در 
داخل کشور هم افت قيمت قابل توجهی پيدا می کند اما در بازار خودرو نيز 
شــاهد افت قيمت و ورود خودروهای خارجی ارزان قيمت نبودیم به طوری 
که در حال حاضر بازار خودرو با رکود دست و پنجه نرم می کند همچنين در 
بازار مسكن و خرید و فروش هم شاهد کاهش قيمت مسكن و اجاره نبوده ایم . 
در همين راستا و با شروع فصل تابستان که فصل نقل وانتقالات است اجاره 
مصوب دولتی بين 15 تا 20 درصد نه تنها کمتر نشد حتی بيشتر هم شد.
در بازار بورس نيز اوضاع به همين منوال است و شاهد رونق و رشد قابل 
توجهی در این بازار نبوده ایم  گشــت و گذاری در بازار و در سطح شهر نشان 
می دهد که قيمت لوازم خانگی و بسياری از کالاهای مصرفی مردم مثل غذا 
و پوشاک نيز کاهش قيمت را تجربه نكرده اند . در دو هفته اخير نيز نوسان 
نرخ ارز و دست روی دست گذاشتن دولت در کنترل بازار یك بار دیگر نشان 
داد که خبری از ثبات قيمت ها و ارزانی نخواهد بود. در حال حاضر در همه 
بازارها با توجه به قدرت پایين خرید مردم شاهد رکود هستيم . طبق گفته 
بسياری از کارشناسان، برداشته شدن تحریم ها در کوتاه مدت اثر چندانی ندارد 

و باید اثرات آن را در بلندمدت و حدود دو سال آینده ببينيم .

اقتصاددرآینهرسانهها

هشدار وزیر نیرو درباره جیره بندی آب

تسلیت
همکار محترم جناب آقای حاج حسین لطیف

مصيبت درگذشت همشــيره گراميتان را تسليت 
عرض نموده و از خداوند متعال برای آن مرحومه 
غفران و رحمت واســعه الهی و برای شما و دیگر 

بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائيم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

وزیر نیرو هشــدار داد، با 
آب،  فعلی مصرف  روند  ادامه 
ممکن است آب برخی شهرها 

و روستاها جیره بندی شود.
اشــاره  با  چيت چيان  حميد 
به تهيه آب شــرب یــزد از 400 
کيلومتری آن، اظهار داشت: تصفيه 
و کيفيت این آب بسيار هزینه بر 
است و هزینه آب شرب 10 برابر 
هزینه آب کشاورزی است؛ بنابراین 
صرفه جویــی در یك متر مكعب 
آب شــرب برابر با ارزش 10 برابر 
آبی است که در کشاورزی مصرف 

می شود.
وزیر نيرو درباره اینكه با توجه 
به 92 درصد مصرف آب در بخش 

کشــاورزی چرا اینقــدر به بحث 
صرفه جویی در آب شــرب تأکيد 
می شود؟ افزود: کيفيت آب شرب 
با کيفيت آب کشاورزی متقاوت 
است و از همه منابع آب نمی توان 
برای آب شرب استفاده کرد و آب 
قابل  هزینه های  نيازمند  شــرب 

توجه است.
چيت چيــان ادامه داد: گاهی 
اوقات منابع جدیــدی برای آب 
شــرب نداریم و اگر صرفه جویی 
نشود، برخی شهرها و روستاها با 
جيره بندی آب مواجه خواهند شد.
وی افزود: با روش های بسيار 
ساده قادریم 25 تا 30 درصد آب 
را در هر منزل صرفه جویی کنيم و 

شهر و روستاهای زیادی را از خطر 
کم آبی برهانيم.

از هدر  بــه جلوگيــری  وی 
روی 13 درصــدی آب ناشــی از 
فرســودگی شــبكه های توزیع و 

برنامه های وزارت نيرو اشاره کرد 
و افزود: بسياری از شبكه های آب 
بيش از 30 سال پيش احداث شده 
و عمر مفيد این شبكه ها به اتمام 

رسيده است.

وزیر نيرو گفت: اگر بخواهيم 
یك درصد از هــدر رفت آب در 
شــبكه ها را کاهش دهيم، حدود 
هزار ميليارد تومان سرمایه گذاری 
جدید نياز داریم که کاری پرهزینه 
است. چيت چيان با اشاره به اینكه 
در همه کشورهای دنيا هدر رفت 
آب وجود دارد، ادامه داد: ما در این 
بخش مدیریت فشار در شبكه های 

آب شهری را دنبال کرده ایم.
وی تأکيــد کرد: شــب ها که 
مصرف آب به حداقل می رســد 
فشــار شــبكه ها بالاتر می رود و 
وقتی فشار زیاد شد احتمال پرت 
آب بيشتر می شــود و اکنون در 
شــبكه های آب، شيرهای تنظيم 

فشــاری تعبيه کرده ایم که فشار 
را در ســاعات خاصی از شبانه روز 

تنظيم می کند.
چيت چيان افــزود: در برخی 
مواقــع نيز چــاره ای جز تعویض 
لوله ها نداریم که این کار هم دائم 
انجام می شود که نتيجه آن کاهش 
1/3 واحد درصد از هدر رفت آب 

در دو سال اخير بوده است.
وزیر نيرو در بخش دیگری از 
سخنانش نفوذ دادن آب به داخل 
زمين، تبدیل جریان آب از کانال ها 
به لوله ها و همچنين تبدیل آبياری 
غرقابی به آبيــاری قطره ای را از 
از  جلوگيری  بــرای  راهكارهایی 

تبخير آب برشمرد.

مدیر امور بین الملل انجمن 
ســنگ آهن  صادرکنندگان 
این  صادرات  کاهش  از  ایران 

ماده معدنی خبر داد.
به گزارش ایسنا، کيوان جعفری 
تهرانی، در حاشيه یك کنفرانس 
صنعتی در شهر کينگدائوی چين 
به رویترز گفت: صادرات سنگ آهن 
ایران از 23/6 ميليون تن در سال 
2013 ممكن است امسال به 15 
تا 16 ميليون تن و تا سال 2017 
به کمتر از 10 ميليون تن کاهش 
پيدا کند و شاید از سال 2019 به 
بعد صادراتی وجود نداشته باشد.

آمار  اطلاعات دفتــر  طبــق 

بين المللی فولاد، ایران با صادرات 
22 ميليون تن سنگ آهن در سال 
2014، نهمين صادرکننده بزرگ 
جهان بود اما صــادرات ایران در 
برابر 754 ميليون تن سنگ آهن 
که از سوی استراليا صادر شد، رقم 

اندکی به شمار می رود.
کاهــش 60 درصدی قيمت 
جهانی ســنگ آهن در دو ســال 
معادن  تعطيلی  باعث  گذشــته، 
پرهزینه در سراسر جهان از جمله 
ایران شــده و سهم بزرگی از بازار 
چين را که بزرگترین مصرف کننده 
این مــاده خام فولادســازی در 
جهان است، نصيب صادرکنندگان 

کم هزینه استراليا و برزیل ساخته 
است.

تحليلگــران در نظرســنجی 
رویترز با توجه بــه اینكه دوران 

اوج مصــرف فولاد در چين رو به 
پایان اســت، پيش بينی کرده اند 
ســنگ آهن با عيار 62 درصد از 
قيمت 57 دلار در هر تن کنونی 

تا دو سال آینده به 50 دلار خواهد 
رسيد.

آمــار گمــرک چين نشــان 
می دهد صادرات سنگ آهن ایران 
به این کشور در هشت ماه نخست 
سال 2015 از ژانویه تا اوت تقریبا 
50 درصد کاهش داشت و به بيش 

از هشت ميليون تن رسيد.
از ســوی دیگر ایــران برای 
از 16/3  توليد فــولاد  افزایــش 
ميليون تن در ســال گذشته به 
55 ميليون تن تا ســال 2025، 
به ســنگ آهن بيشتری در داخل 

کشور نياز دارد.
تهرانی دراین باره گفت: توليد 

هدف گذاری شــده فولاد به 159 
ميليون تن ســنگ آهن در سال 
نياز دارد در حالی که توليد سال 

گذشته تنها 45 ميليون تن بود.
ایران  براســاس این گزارش، 
درصــدد جذب ســرمایه گذاری 
خارجــی بــه منظــور کمك به 
بيشــتری  ميــزان  اســتخراج 
گزارش  اســت. طبق  سنگ آهن 
ســازمان زمين شناســی آمریكا، 
ذخایر سنگ آهن ایران 2/5 ميليارد 
تن است که تقریبا سه برابر ميزان 
ذخایر آفریقای جنوبی اســت که 
یكــی از توليدکننــدگان بزرگ 

جهان است.

یک مسئول:

میزان صادرات سنگ آهن ایران کاهش یافت

مدیرعامل اتحادیه دامداران از انحصار واردات 
سالانه حدود 7 میلیون تن خوراک دام توسط 

یک یا دو تاجر خبر داد.
عليرضا عزیزاللهی در گفت وگو با فارس،  در مورد 
واردات خــوراک دام و طيور، گفت: ســالانه حدود 7 
ميليون تن خوراک دام و طيور و کنسانتره وارد کشور 
می شود که بخشــی هم مربوط به نهاده های خوراک 

دام است.
وی در پاسخ به این سوال که چرا واردات خوراک 
دام به اتحادیه ها و تعاونی ها ســپرده نمی شود، اظهار 
داشــت: دولت هيچ مانعی برای واردات خوراک دام 
توسط بنگاه های اقتصادی ایجاد نكرده، اما از آنجا که 
واردات خوراک دام ظرفيت ها و توانمندی های خاصی 
می طلبد، بخشی از دستگاه ها و فعالان حوزه تجارت 
در بخــش خصوصی که قابليت و شــرایط لازم برای 
ورود به این حوزه را داشــته اند، واردات خوراک دام را 

انجام می دهند.
مدیرعامــل اتحادیه دامداران با بيان اینكه بخش 
عمــده ای از واردات خــوراک دام توســط یك یا دو 
تاجر انجام می شود، ادامه داد: حتما باید این انحصار 

شكسته شود.
عزیزاللهی تصریح کرد: حتما باید صندوق حمایت 
از توسعه دامپروری و تشكل های امور دام در واردات 

و تامين خوراک دام سهيم باشد.
وی افزود: در واردات هميشــه برخی مشخصه ها، 
یك تاجر را از تاجر دیگر متمایز می کند و در واردات 
خوراک دام هم دقيقا همين طور است که آن تاجری 
که توانایی های فنی و عملياتی بيشتری دارد می تواند 

در عرصه واردات حاضر شود.
مدیرعامل اتحادیه دامداران ادامه داد: بنابراین بعد 
از اینكه واردات خوراک دام از بخش دولتی به خصوصی 
منتقل شــد تا به امروز تشــكل های توليدکنندگان 

جایگاهی در تامين خوراک دام نيافته اند.
عزیزاللهی با بيان اینكه اميدواریم در آینده سهم 
موثــری از واردات خوراک دام توســط تشــكل های 
توليدکنندگان اتفاق بيفتد، تصریح کرد: در هر حرفه ای 
یك عده از تجار مشهور، موفق ترند و در حوزه واردات 
خوراک دام هم یكی دو تاجر عملكردشان وسيع تر است 
که البته با تلاش های وزارت جهاد کشاورزی این روند 

رو به تعدیل است.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به پرهیز از گفتن آمار، 
اظهار داشت: برای گفتن آمار کمی مجبور می شوم به سمت آمارسازی 

بروم.
اصغر نورالله زاده در گفتگو با فارس، در مورد متوســط هزینه ایجاد مشاغل 
کوچك و خرد در کشور گفت: این رقم برای مشاغل مختلف، متفاوت خواهد بود، 

اما در مجموع متوسط هزینه ایجاد آن کمتر از 20 ميليون تومان است.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی اميد با اشاره به اینكه متوسط هزینه مشاغلی 
که محصولات خانگی مانند توليد اسكاچ و دم کنی انجام می شود 7 ميليون تومان 
است، اظهار داشت: در حال حاضر این صندوق به دنبال ساماندهی شبكه فروش، 
برندســازی و توزیع است.وی افزود: یكی از برنامه ها ساماندهی توليدات و فروش 

مشاغل خرد و کوچك است.
نورالله زاده در پاسخ به این سؤال که در شش ماه امسال چه ميزان شغل ایجاد 
شده است، عنوان کرد: از گفتن عدد و رقم پرهيز دارم، چون باید کيفيت را بررسی 
کرد، آمار کمی ملاک نيست.مدیرعامل صندوق کارآفرینی اميد در پاسخ به این 
ســؤال که چگونه آمار و گزارش اشــتغال بدون شاخص کمی قابل مقایسه است 
و چــرا از گفتن آمــار امتناع می کنيد، تصریح کرد: برای گفتن آمار کمی مجبور 
می شــوم، به سمت آمارسازی بروم.وی ادامه داد: خيلی از واقعيت ها را این گونه 
نمی شود، ارزیابی کرد، مثلًا یك مجموعه ساماندهی شد و هزار نفر مشغول آموزش 
هستند و ممكن است عده ای، کنار این افراد آموزش دیده مشغول به کار می شوند.
نورالله زاده با بيان این که ســالانه 50 هــزار فقره وام می دهيم، تصریح کرد: 
سرانه آن از 7 ميليون تومان تا 100 ميليون تومان است و به آنها نظارت می کنيم.

وی ادامه داد: با آمار مانند آنچه در ســال های گذشته برخورد شد، اعتقادی 
ندارم، آمار زمانی مؤثر است که مردم احساس کنند، اشتغال ایجاد شده است.

این مقام مسئول گفت: حدود 80 هزار فرصت شغلی می توان در سال ایجاد 
کرد.نورالله زاده در مورد معوقات تسهيلات صندوق گفت: حدود 4 درصد ميزان 
معوقات بوده و صندوق به دنبال افزایش سرمایه صندوق از طریق دولت نيست و 

بلكه سرمایه خود را از طریق مشارکت مردمی تأمين و ارتقا خواهد داد.

دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری از تخریب بخشی از جنگل 
حرا در قشم خبر داد.

پيروز حناچی در گفت وگو با مهر در خصوص اینكه در مورد برخی پرونده های 
دریاخواری اعلام شــده هنوز شــكایتی صورت نگرفته است، گفت: شورای عالی 
شهرســازی و معماری هشــدارهای لازم را در این خصوص اعلام می کند، ضمن 

آنكه در برخی پرونده ها شكایت از سوی سازمان های مرتبط باید انجام شود.
وی با اشاره به اینكه یكی از پرونده ها که مربوط به درگهان قشم است، از سوی 
منطقه آزاد باید پيگيری شــود، افزود: دخالت در امور طبيعت هميشه با عواقب 
ناگواری روبرو بوده است؛ مانند پرونده درگهان که بخشی از جنگل های حرا برای 
هميشه از بين رفته است، بنابر این انتظار می رود که دوباره این تخلفات و تعرض به 
منابع طبيعی انجام نشود.دبير شورای عالی شهرسازی و معماری با تاکيد بر اینكه 
ما هشدارهای لازم را می هيم، چرا که با هزینه های گزاف هم نمی توان طبيعت را 
به حالت اول بازگرداند، اظهار داشت: برخی پروژه های دریاخواری از سوی بنادر و 
دریانوردی در حال پيگيری است.حناچی با اعلام اینكه دریاخواری در بندرعباس 
و نوار ساحلی جنوب از مواردی است که از سوی سازمان بنادر و دریانوردی طرح 
شكایت شده است، گفت: تخریب نوار ساحلی در رامسر هم مصوبه شورای عالی 
شهرســازی و معماری وقت را داشــته و الان سازمان بنادر در حال پيگيری این 
پرونده اســت.وی با اشاره به اینكه دخالت در طبيعت عارضه هایی دارد که شاید 
ســال ها بعد مشخص شود، اظهار داشت: در زمان طرح یك پروژه نمی توان تمام 
عارضه های طبيعی آن را محاسبه کرد بلكه پس از تخریب طبيعت، اتفاقاتی رخ 
می دهد که هزینه های بعدی را به همراه دارد. پيش از این، سخنگوی قوه قضائيه 
درباره 4 پرونده دریاخواری در رامسر، کيش، قشم و بندرعباس اعلام کرده بود که 
در 2 مورد هيچ پرونده قضایی تشكيل نشده و سابقه ای نيز ندارد و اگر آقایان مدعی 
خلافی هستند، شكایت کنند اما در این مناطق 2 پرونده تشكيل شده که یك مورد 

طرح اختلافی است که باید دید آیا مسئولين جدید آن را قبول یا رد می کنند.

یک فعــال صنایع تبدیلی با 
تومانی  20میلیون  اولیه  سرمایه 
اشتغالزایی  10نفر  برای  توانسته 

نماید.
خانم زهــرا خســروزاده، بانوي 
اهل استان بوشــهر در کارگاهش به 
فرآوري خرما مي پردازد و شــوهرش 
نيز در فروشگاه محصولات توليدي را 

به فروش مي رساند. 
وی درباره نحوه شروع به کارش 
در عرصه فرآوري خرما به سایت بسيج 
ســازندگي مي گوید: »قبل از ورود به 
عرصــه توليد به مدت 12 ســال در 
آموزشــگاه فني و حرفه اي، صنایع 
غذایي تدریــس مي کردم. در صدا و 
سيماي استان نيز به عنوان کارشناس 
غذایي حضــور پيدا مي کردم. با این 
وجود هميشه دوست داشتم شخصا 
وارد کار توليــدي شــوم. بالاخره در 
سال 90 تصميمم را گرفتم و با توجه 
بــه اینكه خرمــا مهمترین محصول 
کشاورزي استان بوشهر است، توليد 
محصولات فرآوري شــده خرما را به 
عنوان عرصــه فعاليت انتخاب کردم. 
دوست داشــتم کاري کنم که خرما 
دوبــاره به ســبد غذایي مــردم و به 

خصوص کودکان بازگردد.«

او مي افزاید: »ســرمایه اوليه ام 
فقــط 20 ميليون تومــان بود که با 
نيمي از آن یك دســتگاه »ميكسر« 
خریدم و کار را در یك کارگاه 30متري 
شــروع کردم. ما هسته هاي خرما را 
در مي آوریم و خرما را داخل دستگاه 
ميكسر ميریزیم و خمير خرما بدست 

مي آوریم. 
مرحله بعدي توليد انواع شيریني ها 
نظير رنگينــك، حلوا خرمایي، رولت 
خرما و خرما شــكلاتي است. با توجه 
به اینكه خرما خودش بسيار شيرین 
اســت، هيچ نيــازي به شــكر، مواد 
افزودني و مــواد نگهدارنده نداریم و 
محصول نهایي کاملا طبيعي اســت. 
همان اوایل به نظرم رســيد بهترین 
محل عرضــه محصولاتمان فرودگاه 
بوشــهر است زیرا مردم غير بومي در 
آن محل زیــاد رفت و آمد مي کنند 
و نيازمند ســوغاتي هســتند. عرضه 
محصــولات فرآوري شــده خرما در 
فرودگاه بوشهر با استقبال بسيار زیادي 
روبرو شد و کم کم از استان هاي مختلف 
تماس مي گرفتند و خواستار دریافت 
محصــولات مي شــدند. ارگان هاي 
دولتي هم مشتري ثابت ما شدند زیرا 
آنها براي پذیرایي از مهمانان غير بومي 

نيازمند شيریني هاي سنتي بودند.«
این فعال اقتصادي خاطرنشــان 
مي کنــد: »به مرور توانســتيم کار را 
توســعه بدهيم و یــك کارگاه 250 
متري داشته باشيم با 10 کارگر. من 
محصولات را در کارگاه توليد مي کنم 
و همســرم در فروشگاهش به فروش 
مي رساند. با وام 30 ميليون توماني که 
از بسيج سازندگي گرفتم، یك دستگاه 
بسته بندي کن هم خریدم، خرید این 
دســتگاه در فروش بهتر محصولات 
تاثير زیادي داشت زیرا امكان عرضه 

شكيل و جذاب را فراهم مي کرد«

زهرا خســروزاده در ادامه ضمن 
آسيب شناسي چرخه توليد تا عرضه 
خرما در اســتان بوشــهر، مي گوید: 
»متاســفانه خرما در اســتان بوشهر 
صرفا به صورت سنتي در قالب هاي 
2 یا 3 کيلویي بســته بندي و عرضه 
مي شــود. واقعيت این است که ذائقه 
مردم به ميزان قابــل توجهي تغيير 
کرده و مردم کمتر از گذشــته خرما 
مــي خورند، این در حالي اســت که 
خرما ارزش غذایي بسيار بالایي دارد. 
در نتيجه براي بازگرداندن خرما 
به سبد غذایي خانواده ها چاره اي جز 

فرآوري این محصــول و ارائه آن در 
قالب هاي جدید وجــود ندارد. بدتر 
از همه اینكــه خرما جایي در تغذیه 
دانش آموزان ندارد، بيشتر دانش آموزان 
در زنگ هاي تفریح ترجيح مي دهند 
سوســيس، کالباس، چيپس، پفك و 
سایر مواد غذایي مضر را مصرف کنند. 
تجربه شــخصي من نشــان مي دهد 
از خرماي  اســتقبال دانش آمــوزان 
فرآوري شده بسيار زیاد است. همين 
چنــد وقت پيــش دانش آموزان یك 
مدرســه در قالب درس کارآفریني از 
کارگاه من بازدید کردند. آنها به قدري 

از طعم و زیبایي محصولات خوششان 
آمده بود که والدینشان را ترغيب به 

خرید کردند.«
او دربــاره اهميت صنایع تبدیلي 
بویــژه در کمــك به کشــاورزان و 
جلوگيري از اتلاف محصولات زراعي، 
تاکيد مي کنــد: »درباره محصولات 
از  مانــدگاري  کشــاورزي مســئله 
اهميت بالایي برخوردار است. بيشتر 
محصولات کشاورزي ماندگاري اندکي 
دارند و اگر زود به فروش نرســند از 
بين مي روند و زحمات کشاورز نابود 
مي شود. همين مســئله موجب مي 
شود که در یك فصل همه محصولات 
کشاورزي به بازار سرازیر شود و قيمت 
به شدت کاهش یابد، در نتيجه کشاورز 
ضرر مي کنــد. از طرف دیگر همان 
محصول کشــاورزي در فصول دیگر 
سال نایاب مي شود و قيمت به شدت 
افزایش مي یابد و این بار مردم ضرر 
مي کنند. صنایع تبدیلي عامل زمان 
را از دخالت در محصولات کشاورزي 
کنار مــي زند. علاوه بــر این امكان 
فــرآوري و خلــق ارزش افزوده براي 
محصــولات را فراهم مي کند. وقتي 
ارزش افزوده ایجاد مي شود، خود به 

خود اشتغالزایي صورت مي گيرد.«

مدیرعامل شرکت عمران پردیس گفت: آب 
و فاضلاب پردیس فقط می خواهد حق انشعاب 

بگیرد اما هیچ کاری نمی  کند.
حسين رجب صلاحی در گفت وگو با تسنيم درباره 
وضعيت واحدهای مسكن مهر پردیس اظهار کرد: آب 
و فاضلاب پردیس فقط می خواهد حق انشعاب بگيرد. 

پول را می گيرد اما هيچ کاری نمی کند.
وی در خصوص قيمت های اعلام شده در رابطه با 
فاز 11 نيز گفت: قيمت های اعلامی تقریبا نهایی است 
و واحدهایی که می خواهيم تا بهمن امسال همين عدد 
است و تغييری نخواهد کرد. برای متقاضيان سه زمان 
را مشخص کرده ایم تا براساس آن باقيمانده آورده را 

به صورت اقساط پرداخت کنند.
مدیرعامل شــرکت عمران پردیس با بيان اینكه 
شرکت عمران پردیس حدود 25 ميليون تومان برای 
آماده سازی هر واحد  هزینه کرده است، ادامه داد: این 
در حالی اســت که باید برای سایت های مسكن مهر، 

مدرسه، مسجد، تونل و ... را بسازیم.
رجب صلاحی در پاسخ به این پرسش که قيمت 
نهایی سایر فازها از جمله فاز 8 چه ميزانی است، بيان 
کرد: در فاز 8 متراژ واحدهای مسكن مهر متفاوت بوده 
و از 130 تا 150 متر ســاخته شــده است، نمی دانم 

کجای دنيا مســكن مهر ســه خوابه ای به متقاضيان 
می دهند.

وی با بيان این که دســتورالعمل شــماره 3 این 
واحدها نيز در حال نهایی شدن است، گفت: قيمت های 
این فاز را پس از نهایی شــدن بــه متقاضيان اعلام 

می کنيم.
مدیرعامل عمران پردیس با بيان این که تا دو ماه 
دیگر این کار را انجام می دهيم، اظهار کرد: پيگير این 
برنامه هستيم که چند هزار واحد را تا بهمن ماه امسال 
آماده افتتاح کنيم. همين الان هم حدود 2000 واحد 

آماده داریم که یك سری معارض دارد.
رجب  صلاحی با اعلام این که در حال ساخت 14 
مدرسه هستيم، افزود: این کار جزو وظایف ما نيست و 
اما باید آن را انجام دهيم. آموزش و پرورش ریالی پول 
ندارد که مدارس را بســازد، همين الان هم می گویند 
خيلی هنر کنيم سالی یك مدرسه را بسازیم. این در 
حالی اســت که حدود 160 مدرسه نياز داریم و اگر 
بخواهيم آموزش و پرورش آن ها را بســازد باید 160 

سال صبر کنيم.
وی با بيان اینكه تا یكی دو ســال آینده جمعيت 
پردیس به 500 هزار نفر خواهد رسيد گفت: پردیس 

تا آن زمان جزء 20 شهر بزرگ کشور می شود.

یک فعال بازار ســرمایه، 
ادامه سیاست های فعلی دولت 
تعطیلی  ســبب  را  روحانی 

کارخانه های کشور دانست.
ميلاد رشــيدی در گفت وگو 
با ایسنا نســبت به از بين رفتن 
دو صنعت مهم کشــور هشــدار 
داد و گفت: در دهه های مختلف 
برخی صنایع از بين رفته اســت 
به طوری که در دهه 60 صنعت 
نساجی، در دهه 70 صنعت صوتی 
و تصویــری، در دهه 80 صنعت 

خودرو و ســيمان از بين رفته و 
اکنــون در دهــه 90 نيز صنعت 
فولاد و پتروشيمی در حال از بين 

رفتن است.
بــا  بنابرایــن  افــزود:  وی 
سياســت هایی کــه در خصوص 
قيمت خــوراک، قيمت گاز، مواد 
اوليه و سنگ آهن از سوی دولت 
اتخاذ می شود، مزیت های نسبی 
ایــن صنایع در حال از بين رفتن 
است و با این روند در سال 1400 
دیگر هيچ صنعتی نخواهيم داشت.

این فعال با ســابقه بورس به 
لزوم حمایت های جدی دولت و 
مجلس تاکيد کــرد و ادامه داد: 
اگر سياست های دولت در خصوص 
این صنایع تغييــر کند و دولت 
بتواند به این صنایع تخفيف داده 
و ماليات کمتری بگيرد و آنها را 
تجهيز کند شــاید اتفاقی بيافتد 
در غير این صورت با این روند دو 
صنعت پتروشيمی و فولاد از بين 
می رود و دیگر صنعتی نخواهيم 
داشــت و همــه کارخانه ها باید 

تعطيل شوند.
رشــيدی عنــوان کــرد: در 
بورسی  حال حاضر شــرکتهای 
نمی توانند ســودی تقسيم کنند 
که این موضوع مشكلات فراوانی 
ایجاد کرده و هشداری است که 
نشــان می دهد وضعيت شرکتها 
نامطلوب بوده و کشور در آستانه 
موج بيــكاری قــرار دارد زیرا با 
قيمت ها  فراوان  سختگيری های 
را افزایــش دادیــم و مزیت های 
نســبی را از بين بردیم، بنابراین 

باید در ایــن وضعيت به صنایع 
کمك کنيم.

وی تاکيد کــرد: راه حل این 
موضوع این اســت کــه دولت از 
صنایــع حمایت کــرده و به آنها 
سوبســيد دهد یا آنها را مشمول 
معافيــت مالياتی کنــد در غير 
مشــكل  نمی توانيم  اینصــورت 
بيــكاری را حل کنيــم زیرا بازار 
سرمایه به عنوان دماسنج اقتصاد 
نشان می دهد که بيكاری در حال 
ایجاد شدن است لذا باید دولت به 

صنایع وام کم بهره داده و به توليد 
توجه کند وگرنه موج بيكاری برای 

کشور خطرناک است.
وی با بيان اینكه این موضوع 
به دســت دو وزیر نفت و صنعت 
قابــل حل اســت، خاطرنشــان 
کــرد: با وضعيت فعلــی اقتصاد، 
وارد  خارجــی  ســرمایه گذاران 
نمی شوند زیرا تا وقتی که نتوانيم 
سرمایه گذاران خود را راضی نگه 
داریــم چگونه توقــع داریم که 
سرمایه گذاران خارجی وارد شوند.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن ایران از رفتار بانک ها و دولت 
در قبال انبوه سازان مسکن انتقاد کرد.

فرشيد پورحاجت در گفت وگو با فارس در پاسخ به این سوال که گفته می شود، 
قيمت مسكن هنوز واقعی نشده، اما ساخت و ساز واحدهای کوچك در تهران رونق 
گرفته است، گفت: زمانی می توان گفت رونق به بخش مسكن وارد شده که این 
موضوع تنها محدود به ماه مرداد و یا شهریور نباشد، پس وقتی که در تمام طول 
سال شاهد خرید و فروش و ساخت و ساز مناسب باشيم آن وقت می توان گفت 
که رونق به بخش مسكن وارد شده است.پورحاجت ادامه داد: تا زمانی که دولت 
فكری به حال بخش مسكن و حمایت از سازنده ها و انبوه سازان نكند و نگاه بانكها 
نســبت به انبوه سازان تغيير نكند نمی توان با قاطعيت سخن از خروج مسكن از 
رکود گفت.دبير کانون سراســری انبوه سازان مسكن ایران با اشاره به اینكه وقتی 
بانك ها نرخ سود 28 درصد از انبوه سازان دریافت می کنند چه انتظاری از افزایش 
ساخت و ساز می توان داشت تاکيد کرد: در حال حاضر حباب مسكن برداشته شده 
و قيمت ها واقعی شده است، پس الان بهترین زمان برای خرید مسكن است. وی 
تصریح کرد: در حالی که طبق مصوبه شورای پول و اعتبار، تمام بانكها قرار شد 
که به متقاضيان مســكن وام 60 ميليون تومانی پرداخت کنند، اما می بينيم که 
این بانكها زیر بار پرداخت این تســهيلات نمی روند و متاسفانه تسهيلاتی هم که 
در بخش توليد مسكن پرداخت می شود، نرخ سودهای 28 درصدی از انبوه سازان 
گرفته می شــود که باعث می شود سازنده ها رغبتی برای ورود به ساخت و ساز از 

خود نشان ندهند.

طی هفته منتهی به دوم مهرماه، 347 هزار و 964 تن انواع کالا 
به ارزش حدود 6 هزار میلیارد ریال در بورس کالای ایران مورد 

داد و ستد قرار گرفت.
طــی هفته مذکور، در دو بخش داخلی و صادراتی تالار فرآورده های 
نفتی و پتروشــيمی، 182 هزار و 228 تن انواع کالا به ارزش نزدیك به 
2913 ميليارد ریال به فروش رســيد. در این تالار، 69 هزار و 374 تن 
انــواع قير، 48 هزار و 673 تن مــواد پليمری، 31 هزار تن وکيوم باتوم، 
14هزار تن لوب کات، 15 هزار و 673 تن مواد شيميایی، 2023 تن عایق 

رطوبتی، 1500 تن گوگرد و 20 تن آرگون معامله شد.
تالار محصولات کشــاورزی نيز شاهد معامله 3550 تن شكر سفيد، 

200 تن ذرت،200  تن روغن خام و 100 تن برنج بود.
این گزارش همچنين حاکی است، در تالار داخلی و صادراتی محصولات 
صنعتی و معدنی نيز 160 هزار و 396 تن انواع کالا با ارزشــی بيش از 

2923 ميليارد ریال معامله شد.
گفتنی اســت در تالار مذکور، 151 هــزار و 291 تن انواع فولادی، 
3885 تن انواع مس، 120 تن کنسانتره موليبدن و 5100 تن آلومينيوم 

خریداری شد.

مدیرعامل اتحادیه دامداران خبر داد

انحصار دو نفره
در واردات خوراک دام!

یک فعال صنایع تبدیلی اعلام کرد:

اشتغالزایی برای 10 نفر با سرمایه اولیه 20میلیون تومانی
مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید:

برای اعلام میزان اشتغال 
مجبورم آمارسازی کنم

دبیر شورای عالی شهرسازی:
بخشی از »جنگل حرا«

یک فعال بازار سرمایه: در دریاخواری از بین رفته است

سیاست های فعلی دولت سبب تعطیلی کارخانه ها می شود

یک مسئول:

بانک ها از انبوه سازان مسکن 
سود 28 درصد می گیرند

معامله شش هزار میلیارد ریال انواع کالا 
در بورس کالا

مدیرعامل عمران پردیس:

آب و فاضلاب در مسکن مهر هیچ کاری نمی کند


